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Folketingets Social-, Indenrigs- og Børneudvalg 

Folketingets Social-, Indenrigs- og Børneudvalg har d. 29. marts 2017 stillet følgende 
spørgsmål nr. 326 (alm. del) til børne- og socialministeren, som hermed besvares. 
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Orla Hav (S). 

Spørgsmål nr. 326: 

Hvordan vil ministeren følge op på, at både den fornødne vilje og viden er til stede i 
kommunerne til at sikre overholdelse af lovgivningen på socialområdet? Spørgsmålet 
stilles som opfølgning på samråd den 23. marts med børne- og socialministeren og 
økonomi- og indenrigsministeren om kommunernes sagsbehandling på børnehandi-
capområdet, jf. samrådsspørgsmål AB og AC.  

Svar: 

Det lægges til grund for besvarelsen, at spørgsmålet relaterer sig til overholdelsen af 
lovgivningen på børnehandicapområdet. 
 
Indledningsvis skal det understreges, at børnehandicapområdet er stort og komplekst. 
Området er kendetegnet ved, at lovgivningen indeholder en række bestemmelser med 
forskellige visitationskriterier, som hver især skal kompensere for de enkelte elemen-
ter i barnets nedsatte funktionsevne.  
 
Det er den enkelte kommunes ansvar at sikre, at kommunens medarbejdere har 
kendskab til lovgivningen og overholder de krav, der stilles til sagsbehandlingen. Jeg 
går naturligvis ud fra, at den administrative og politiske ledelse i den enkelte kommune 
påtager sig dette ansvar.  
 
Men når det så er sagt, tager jeg det meget alvorligt, at retssikkerheden ude i kommu-
nerne er i orden. Dette er nemlig forudsætningen for, at kommunernes afgørelser lig-
ger inden for lovgivningens rammer og er tilstrækkeligt oplyste og velbegrundede. 
Dette er igen fundamentet for, at man kan have tillid til, at kommunerne overholder 
lovgivningen på området. 
 
Der er derfor allerede taget en række initiativer i relation hertil. Ministeriet har således i 
efteråret 2016 været i dialog med KL om vigtigheden af, at kommunerne har fokus på 
retssikkerheden, og KL var positive heroverfor.  
 
Desuden er det med henblik på at skærpe kommunernes opmærksomhed på retssik-
kerheden på børnehandicapområdet aftalt med Task forcen på handicapområdet, at 
de sætter særligt fokus på børnehandicapområdet i 2017. Det sker dels ved, at to 
regionale temadage i efteråret målrettes børnehandicapområdet, og dels ved, at der i 
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løbet af året afholdes to fyraftensmøder for faglige ledere på området, ét i øst og ét i 
vest.  
 
Men for mig at se er det også vigtigt at få belyst kommunernes praksis på området, før 
der drøftes centrale initiativer i relation til retssikkerhed. Ankestyrelsen er aktuelt i 
gang med en praksisundersøgelse om servicelovens § 42 om hjælp til dækning af tabt 
arbejdsfortjeneste, som forventes afsluttet før sommerferien. Det er endvidere aftalt 
med Ankestyrelsen, at de gennemfører en praksisundersøgelse om servicelovens § 
41 om hjælp til dækning af merudgifter. Herved vil kommunernes praksis på de to 
mest komplekse bestemmelser på børnehandicapområdet blive belyst, og de vil deref-
ter kunne danne afsæt for de videre drøftelser af, hvordan området evt. kan styrkes. 
 
 
 
Med venlig hilsen 
Mai Mercado 
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